
	  
	   	  

 

 
 

No cal acabar amb les Caixes d'Estalvi 
 

CCOO, UGT, CSICA i CIC, sindicats que ostentem el 99% de la representació en la Mesa 
d'Estalvi, volem manifestar, que ningú posa en dubte que hi ha tres necessitats bàsiques 
que el sector de les caixes ha de satisfer: 1) Desenvolupar Instruments de Capitalització, 
però que no posin en risc el model social de les Caixes d'Estalvi 2) Transparentar els 
riscos en els balanços per actuar sobre les entitats que ho necessitin i no acabar amb el 
conjunt del sector i 3) Aconseguir que el crèdit torni a circular de manera normal per 
l'economia nacional. Per a aquests objectius, en teoria, es va fer la modificació de la 
LORCA, que tots rebutgem perquè el que buscava és el que ara es vol aconseguir, que és 
acabar amb les Caixes d'Estalvi. 

A meitat d'aquest procés, es canvien les regles del joc. No és cert que la reconversió del 
sector financer vagi lenta, el cert és que s'ha començat tard, entre altres coses perquè tard 
es va reconèixer, per part del Govern, la mida de la crisi.  

Les noves exigències de capital bàsic anunciades per la ministra d'Economia distorsionen 
la competència i segmenten de manera definitiva al sector financer entre entitats cotitzades 
i no cotitzades. De manera artificial es veurà forçat a un procés de concentració d'entitats, 
tant Caixes d'Estalvi com caixes rurals i bancs, que buscaran complir amb els nous 
requisits augmentant el seu tamany. Aquest procés, i les noves necessitats de capital bàsic 
sobre actius, poden retardar la circulació del crèdit al sistema productiu.  

Exigim respecte pel procés iniciat i cap a les seves principals actors: la societat, les 
empreses i els treballadors dels quals depèn el creixement econòmic. Davant d'aquest 
escenari de canvis accelerats i induïts, ens reafirmem en les prioritats que venim defensant 
des de l'inici de la crisi financera:  

- La defensa de l'ocupació i les condicions laborals de les plantilles del sector 
financer, per la qual cosa seguirem intentant orientar el procés per a protegir les persones, 
tant en la negociació dels convenis col·lectius del sector que el 2011 inicien la negociació 
com a través dels protocols d'ocupació i acords laborals en els processos de 
reestructuració, com hem vingut fent durant 2010 amb la signatura de més d'una vintena 
d'acords laborals en el mateix nombre de processos.  

- L'aposta per empreses socialment responsables que en aquests moments siguin 
capaces de dotar, en primer lloc, de crèdit a l'economia, fet particularment exigible a 
les Caixes d'Estalvis. Aquestes haurien de seguir mantenint el seu model social, és a dir, 
promoure la inclusió financera, distribuir part dels seus beneficis a través de l'Obra Social i 
que l'administració i el control d'aquestes entitats, o dels bancs que creïn per accedir als 
mercats de capitals, el segueixin exercint de manera majoritària els seus òrgans de 
govern.  

- La viabilitat del conjunt del sistema basada en empreses solvents, eficients i 
rendibles  

Per tot això, exigim que el Govern modifiqui les mesures anunciades ajustant al 
procés de transparència iniciat en el sector i adequant la seva intensitat, i la urgència de 
les mateixes, a la situació real de cada empresa en relació amb la seva solvència. No cal 
posar sota sospita a tot el sector, no és necessari acabar amb les caixes d'estalvis, i per 
contra és urgent actuar en determinats casos. Estem a l'espera de conèixer el decret que 
presumiblement veurà la llum avui i si en ell es mantenen algunes de les mesures 
anunciades i que ja hem criticat, emprendrem les accions legals pertinents en defensa dels 
llocs de treball i del propi sector.  
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